
 

 

Psykiatri-, habilitering- och 
hjälpmedelsnämnden 

PROTOKOLL §§ 16-28 

Datum  
 

1 (12) 

Besöksadress: Rådhus Skåne, Västra Storgatan 12 
Postadress: Region Skåne 291 89 Kristianstad 
Telefon (växel): 044-309 30 00 
E-post: region@skane.se 
Internet: www.skane.se 

Organisationsnummer: 23 21 00-0255 

2025-04-23 

Protokoll från Psykiatri-, habilitering- och 
hjälpmedelsnämndens sammanträde 

 

Beslutande 

Per Einarsson (KD), ordförande 

Albin Schyllert (M), 1:e vice ordförande 

Maria Wharton Stjärnskog (S), 2:e vice ordförande 

Felizia Kino (M), tjänstgörande ersättare för Karin Axelsson (M) 

Charlotte Hedendahl (L) 

Annelie Eskilandersson (SD) 

Emilia Sandell Eskilandersson (SD), tjänstgörande ersättare för Sven Lundh 

(SD) (§§ 16-17) 

Sven Lundh (SD) (§§ 18-28) 

Kyllike Engström (SD), tjänstgörande ersättare för Amanda Johnson (SD) 

Anders Månsson (S) 

Nemrud Büyükkaya (S), tjänstgörande ersättare för Marie Saltarski (S) 

Miklos Liewher (S) 

Hans Westerlund (V) 

Antoni Wegemo (C) 

Ersättare 

Märta Hesslow (M) 

Emilia Sandell Eskilandersson (SD) (§§ 18-28) 

Helena Weigel (S) 

Berit Olsson (S) 

Yanira Difonis (MP) 

Agneta Olsson Enochsson (L) 

 

Övriga 

Tid: 

Plats: 

2025-04-23 kl. 09.30-15.40 

Rådhus Skåne, rum 109, Kristianstad 
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Region Skåne 

 2025-04-23 

Katarina Hartman, förvaltningschef 

Per Johansson, enhetschef ekonomi 

Karin Wuttke, utvecklare 

Johanna Wikman, tf enhetschef läkemedel (§ 17) 

Daniel Lindqvist, överläkare, forskningschef psykiatri, hab och hjälpmedel (§ 

17) 

Linda Kindberg, tillgänglighetskoordinator, patientsäkerhetsenheten (§ 20) 

Pernilla Svartling, HR-chef (§ 22) 

Shadi Abbas, Sirona (§ 17) 

Julia Blomberg, Sirona (§ 17) 

Per-Olov Sjöblom, Sirona (§ 17) 

Disa Viljehammar, politisk sekreterare (KD) (§§ 16-17) 

Lina Olsson, politisk sekreterare (S) (§§ 16-17) 

Maria Nermark, facklig representant SACO 

Emelie Nilsson, sekreterare 

 

§ 16 Val av justeringsperson 

Maria Wharton Stjärnskog (S) utses att jämte ordförande justera protokollet. 

 

§ 17 Verksamhetsinformation 

• Förvaltningschef informerar, Katarina Hartman 

• Läkemedelsenheten och läkemedelsplan 2025, Johanna Wikman 

• Pågående forskningsprojekt inom förvaltningen, Daniel Lindqvist 

• Sirona arbetar på uppdrag av Region Skåne med att ta fram en ny 

strategisk plan för psykisk hälsa 2025–2035 och vill gärna få inspel och 

synpunkter från nämnden, Shadi Abbas, Julia Blomberg och Per-Olov 

Sjöblom 

 

§ 18 Åtgärdsplan för en ekonomi i balans april 
Ärendenummer: 2024-POL000140 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden godkänner åtgärdsplan för en ekonomi i balans. 
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2. Nämnden uppdrar åt förvaltningschef att fortsatt utreda ytterligare 

åtgärder för en budget i balans. 

 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna deltar inte i beslutet. 

Hans Westerlund (V) deltar inte i beslutet. 

Antoni Wegemo (C) deltar inte i beslutet. 

 

Reservation 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna reserverar sig mot 

beslutet att inte återremittera ärendet med hänvisning till bifogad reservation. 

 

Protokollsanteckning 

Hans Westerlund (V) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Antoni Wegemo (C) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Yanira Difonis (MP) gör bifogad anteckning till protokollet. 

Sammanfattning 

Ett ekonomiskt underskott på 105 miljoner kronor prognostiserat för år 2025. 

Därför har en åtgärdsplan tagits fram för att nå en ekonomi i balans. 

 

Yrkande 

Maria Wharton Stjärnskog (S) yrkar att ärendet återremitteras för att föreslagna 

åtgärder i planen ska specificeras ytterligare och kompletteras med 

konsekvensbeskrivningar för verksamhet, tillgänglighet, arbetsmiljö och 

vårdkvalitet. 

 

Ordförande Per Einarsson (KD) ställer proposition på om ärendet ska avgöras 

idag och finner att nämnden beslutat att ärendet ska avgöras idag. 

 

Votering begärs och nämnden fastställer följande voteringsordning: 

Den som vill avgöra ärendet idag röstar JA. 

Den som vill bifalla Maria Wharton Stjärnskogs (S) yrkande om återremiss 

röstar NEJ. 

 

Voteringen utfaller med 7 JA-röster, 5 NEJ-röster och 1 som avstår. Nämnden 

har därmed beslutat att ärendet ska avgöras idag. 

 

JA-röster gavs av: Felizia Kino (M), Charlotte Hedendahl (L), Anneli 

Eskilandersson (SD), Sven Lundh (SD), Kyllike Engström (SD), Albin 

Schyllert (M) och Per Einarsson (KD). 

 

NEJ-röster gavs av: Anders Månsson (S), Nemrud Büyükkaya (S), Miklos 

Liewher (S), Hans Westerlund (V) och Maria Wharton Stjärnskog 

(S). 

Antoni Wegemo (C) avstår från omröstningen. 
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Ordförande ställer förslaget under proposition och finner att nämnden bifallit 

ordförandes förslag. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-16 

2. Åtgärdsplan för en ekonomi i balans 2025 PHHN 

 

§ 19 Månadsuppföljning mars med analys och prognos PHHN 
Ärendenummer: 2025-POL000009 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden fastställer 

månadsrapport för januari till mars 2025 och lägger rapporten med 

godkännande till handlingarna. 

Sammanfattning 

Förvaltning Psykiatri habilitering och hjälpmedel har lämnat förslag till 

månadsrapport för perioden januari-mars för verksamheterna inom nämndens 

ansvarsområde. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-03-26 

2. Månadsuppföljning 3181 Psykiatri Habilitering o hjälpmedelsnämnd 

2503 

 

§ 20 Åtgärder för att nå vårdgarantin PHHN 
Ärendenummer: 2025-POL000092 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Psykiatri-, habilitering och hjälpmedelsnämnden godkänner 

redovisningen av åtgärder för att stärka och förbättra vårdkapaciteten och 

översänder denna till hälso- och sjukvårdsnämnden. 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna deltar inte i beslutet. 

Hans Westerlund (V) deltar inte i beslutet. 

Antoni Wegemo (C) deltar inte i beslutet. 

 

Reservation 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna reserverar sig mot 

beslutet att inte återremittera ärendet med hänvisning till bifogad reservation. 
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Protokollsanteckning 

Hans Westerlund (V) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Antoni Wegemo (C) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Yanira Difonis (MP) gör bifogad anteckning till protokollet. 

Sammanfattning 

Hälso- och sjukvårdsnämnden har tillskrivit sjukhusstyrelser och 

sjukhusnämnder, att senast 2025-05-10 till hälso- och sjukvårdsnämnden 

inkomma med redovisning av vidtagna och planerade åtgärder med syfte att 

stärka och förbättra vårdkapaciteten inom Region Skånes verksamheter, inom 

fastställda budgetramar, med syfte att uppfylla vårdgarantins tidsgränser. 

 

Yrkande 

Maria Wharton Stjärnskog (S) yrkar att ärendet återremitteras för att 

kompletteras med uppgifter om möjliga åtgärder för att nå vårdgarantin utöver 

de redan vidtagna och planerade, samt att dessa kompletteras med en 

kostnadsberäkning med syfte att stärka insatserna för att nå vårdgarantin. 

 

Ordförande ställer proposition på om ärendet ska avgöras idag och finner att 

nämnden beslutat att ärendet ska avgöras idag. 

 

Ordförande ställer förslaget under proposition och finner att nämnden bifallit 

ordförandes förslag. 

 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-15 

2. Handlingsplan tillgänglighet PHHN 

3. Protokollsutdrag HSN § 49 2025-04-03 omedelbart justerat inkl. 

beslutsförslag 

 

§ 21 Fördjupad utredning inom hjälpmedelsområdet 

Ärendenummer: 2024-POL000140 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden beslutar att ge i uppdrag till förvaltningschef att utreda 

månadsbetalning av hjälpmedelsavgifter, högkostnadsskydd, översyn av 

egenavgifter för hjälpmedelsområdet, indexuppräkning och översyn av 

bidrag inom hjälpmedelsområdet och återkomma till nämnden. 
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Reservation 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna reserverar sig med 

hänvisning till bifogad reservation. 

 

Hans Westerlund (V) reserverar sig med hänvisning till bifogad reservation. 

 

Antoni Wegemo (C) reserverar sig muntligt. 

 

Sammanfattning 

Nämnden beslutade 2024-05-02 § 17 att ge förvaltningschef i uppdrag att 

fortsatt utreda ytterligare åtgärder för en budget i balans inom 

hjälpmedelsverksamheten. Förvaltningen har identifierat områden att utreda 

vidare och önskar få ett inriktningsbeslut för att kunna fördjupa analysen och 

återkomma till nämnden. 

 

Yrkande 

Maria Wharton Stjärnskog (S) yrkar att utredningen ska innehålla risk- och 

konsekvensbeskrivningar för hjälpmedelsutbud, tillgänglighet och kostnader för 

patienter. 

 

Ordförande yrkar avslag på Maria Wharton Stjärnskogs (S) yrkande. 

 

Ordförande ställer ovan yrkande mot liggande förslag och finner att nämnden 

beslutat i enlighet med hans förslag till beslut. 

 

Votering begärs och nämnden fastställer följande voteringsordning: 

Den som vill bifalla ordförandes förslag röstar JA. 

Den som vill bifalla Maria Wharton Stjärnskogs (S) yrkande röstar NEJ. 

 

Voteringen utfaller med 7 JA-röster och 6 NEJ-röster. Nämnden har därmed 

beslutat i enlighet med ordförandens förslag till beslut. 

 

JA-röster gavs av: Felizia Kino (M), Charlotte Hedendahl (L), Anneli 

Eskilandersson (SD), Sven Lundh (SD), Kyllike Engström (SD), Albin 

Schyllert (M) och Per Einarsson (KD). 

 

NEJ-röster gavs av: Anders Månsson (S), Nemrud Büyükkaya (S), Miklos 

Liewher (S), Hans Westerlund (V), Antoni Wegemo (C) och Maria Wharton 

Stjärnskog (S). 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-07 

 

§ 22 Avveckling av Skånes taltidning 
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Ärendenummer: 2025-POL000151 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden beslutar att avveckla Skånes taltidning. 

 

Reservation 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna reserverar sig med 

hänvisning till bifogad reservation. 

 

Hans Westerlund (V) reserverar sig med hänvisning till bifogad reservation. 

 

Antoni Wegemo (C) reserverar sig med hänvisning till bifogad reservation. 

 

Protokollsanteckning 

Yanira Difonis (MP) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Charlotte Hedendahl (L) gör bifogad anteckning till protokollet. 

 

Sammanfattning 

I Region Skåne finns Skånes taltidning som är placerad i förvaltning Psykiatri, 

habilitering, och hjälpmedel. Historiskt har det funnits en taltidning inom 

Landstinget/Region Skåne sedan 1966, men med anledning av teknikens 

utveckling har behovet förändrats. 

 

Yrkande 

Maria Wharton Stjärnskog (S) yrkar, med instämmande av Antoni Wegemo (C) 

och Hans Westerlund (V), i första hand att ärendet återremitteras för att kom-

pletteras med en utförlig beskrivning av de problem med arbetsmiljö, lokaler 

och IT-system som nämns i beslutsunderlaget samt förslag på möjliga åtgärder 

för att lösa dem. 

Ordförande ställer proposition på om ärendet ska avgöras idag och finner att 

nämnden beslutat att ärendet ska avgöras idag. 

 

Votering begärs och nämnden fastställer följande voteringsordning: 

Den som vill att ärendet avgöras idag röstar JA. 

Den som vill bifalla Maria Wharton Stjärnskogs (S) m.fl. yrkande om återremiss 

röstar NEJ. 

 

Voteringen utfaller med 7 JA-röster och 6 NEJ-röster. Nämnden har därmed 

beslutat att ärendet ska avgöras idag. 

 

JA-röster gavs av: Felizia Kino (M), Charlotte Hedendahl (L), Anneli 

Eskilandersson (SD), Sven Lundh (SD), Kyllike Engström (SD), Albin 

Schyllert (M) och Per Einarsson (KD). 

 

NEJ-röster gavs av: Anders Månsson (S), Nemrud Büyükkaya (S), Miklos 
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Liewher (S), Hans Westerlund (V), Antoni Wegemo (C) och Maria Wharton 

Stjärnskog (S). 

 

Maria Wharton Stjärnskog (S) yrkar, med instämmande av Antoni Wegemo (C) 

och Hans Westerlund (V), i andra hand:  

Att förvaltningschefen får i uppdrag att säkerställa att Skånes Taltidnings verk-

samhet bibehålls i minst nuvarande omfattning, samt 

Att förvaltningschefen får i uppdrag att undersöka de uppkomna problemen med 

arbetsmiljö, lokaler och IT-system och vidta nödvändiga åtgärder för att lösa 

dem. 

Ordförande ställer ovan yrkanden mot liggande förslag och finner att nämnden 

beslutat i enlighet med hans förslag till beslut. 

 

Votering begärs och nämnden fastställer följande voteringsordning: 

Den som vill bifalla ordförandes förslag röstar JA. 

Den som vill bifalla Maria Wharton Stjärnskogs (S) m.fl. yrkanden röstar NEJ. 

 

Voteringen utfaller med 7 JA-röster och 6 NEJ-röster. Nämnden har därmed 

beslutat i enlighet med ordförandens förslag till beslut. 

 

JA-röster gavs av: Felizia Kino (M), Charlotte Hedendahl (L), Anneli 

Eskilandersson (SD), Sven Lundh (SD), Kyllike Engström (SD), Albin 

Schyllert (M) och Per Einarsson (KD). 

 

NEJ-röster gavs av: Anders Månsson (S), Nemrud Büyükkaya (S), Miklos 

Liewher (S), Hans Westerlund (V), Antoni Wegemo (C) och Maria Wharton 

Stjärnskog (S). 

 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-07 

 

§ 23 Svar på initiativärende Situationen för skyddsombud och 

verksamhetens styrning 

Ärendenummer: 2024-POL000465 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden bifaller att-sats 1 att ge förvaltningschef i uppdrag 

att genomföra en kartläggning av samverkan med förvaltningens 

skyddsombud samt att vid behov ta fram en åtgärdsplan. 

2. Nämnden anser i och med ovanstående att-sats 2 är besvarad. 
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Sammanfattning 

Hans Westerlund, ledamot för Vänsterpartiet i psykiatri-, habilitering- och 

hjälpmedelsnämnden, har i ett initiativärende förslagit nämnden; 

● att förvaltningschef får i uppdrag att, tillsammans med 

verksamhetsföreträdare och berörda fackliga organisationer, kartlägga hur 

samverkan med skyddsombuden fungerat, samt återrapportera detta, och 

● att förvaltningschef får i uppdrag att ta fram en åtgärdsplan till nämnden 

för att säkerställa att skyddsombuden fortsättningsvis kan utföra sitt 

uppdrag utan att riskera att känna sig hotade eller tystade. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-03-27 

2. Initiativärende 

3. Sammanfattning av aktiviteter som genomförts i ärendet 2025-03-17 

 

§ 24 Val som ska förrättas av psykiatri-, habilitering- och 

hjälpmedelsnämnden 
Ärendenummer: 2023-VAL000024 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Psykiatri, habilitering- och hjälpmedelsnämnden utser, för samma 

mandatperiod som gäller för psykiatri, habilitering- och 

hjälpmedelsnämnden, följande ersättare i psykiatri, habilitering- och 

hjälpmedelsnämndens beredningsutskott: 

Amanda Johnsson (SD) 

Sammanfattning 

Mimmi Heinegren (SD) har avsagt sig sitt uppdrag som ersättare i 

beredningsutskott för psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-15 

 

§ 25 Anmälan av informationshandlingar april PHHN 

Ärendenummer: 2025-POL000002 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden lägger inkommen information till handlingarna. 
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Sammanfattning 

Inkomna informationshandlingar sedan föregående sammanträde. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-04-16 

2. Läkemedelsplan 2025 

3. Missiv Köpt vård - rättspsykiatri – förstudie 

4. RA Förstudie - Köpt vård - rättspsykiatri 

5. Pilotprojekt - Samverkan mellan Psykiatri Skåne och polismyndigheten 

kring individer med hög risk att utöva allvarligt (dödligt) våld i nära 

relation 

6. Redogörelse över patientnämndsverksamheten 2024 

7. Årsrapport 2024 Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden  

 

§ 26 Anmälan av delegationsbeslut april PHHN 

Ärendenummer: 2025-POL000001 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1. Nämnden lägger anmälda delegationsbeslut till handlingarna. 

Sammanfattning 

Anmälda delegationsbeslut sedan föregående sammanträde. Sammanfattas i en 

delegationsrapport. 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Beslutsförslag 2025-03-26 

2. Sammanställning av delegationsbeslut april 2025 

3. Ordförandebeslut uppsägning av avtal LARO 

 

§ 27 Initiativärende Lägg inte ned Skånes taltidning 

Ärendenummer: 2025-POL000172 
 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämndens beslut 

1.  Nämnden beslutar att avslå initiativärendet. 

 

Protokollsanteckning 

Samtliga närvarande ledamöter för socialdemokraterna gör bifogad anteckning 

till protokollet. 

 

Hans Westerlund (V) gör bifogad anteckning till protokollet. 
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Antoni Wegemo (C) gör bifogad anteckning till protokollet. 

Sammanfattning 

Maria Wharton Stjärnskog (S) och Hans Westerlund (V) har i ett initiativärende 

föreslagit nämnden: 

● att förvaltningschefen får i uppdrag att säkerställa att Skånes Taltidnings 

verksamhet bibehålls i minst nuvarande omfattning. 

● att förvaltningschefen får i uppdrag att undersöka de uppkomna 

problemen med arbetsmiljö, lokaler och IT-system och vidta nödvändiga 

åtgärder för att lösa dem. 

 

Yrkande 

Ordförande yrkar att initiativärendet ska avslås. 

 

Ordförande ställer ovan yrkanden under proposition och finner att nämnden 

beslutat i enlighet med hans förslag till beslut. 

 

Votering begärs och nämnden fastställer följande voteringsordning: 

Den som vill bifalla ordförandes förslag röstar JA. 

Den som vill bifalla initiativärendet röstar NEJ. 

 

Voteringen utfaller med 7 JA-röster och 6 NEJ-röster. Nämnden har därmed 

beslutat i enlighet med ordförandens förslag till beslut. 

 

JA-röster gavs av: Felizia Kino (M), Charlotte Hedendahl (L), Anneli 

Eskilandersson (SD), Sven Lundh (SD), Kyllike Engström (SD), Albin 

Schyllert (M) och Per Einarsson (KD). 

 

NEJ-röster gavs av: Anders Månsson (S), Nemrud Büyükkaya (S), Miklos 

Liewher (S), Hans Westerlund (V), Antoni Wegemo (C) och Maria Wharton 

Stjärnskog (S). 

 

 

I ärendet finns följande dokument 

1. Initiativärende 2025-04-17 

 

§ 28 Rapporter 

• Det informerades om Forskningens dag ”Psykiatri i förändring: Från 

dåtid till framtid” som var den 11 april och där flera i nämnden 

deltog. Dagen arrangerades av FoUU-enheten. 

• 2:e vice ordförande informerar om sitt deltagande på Svenska 
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psykiatrikongressen i Göteborg den 12 mars. 

 

Justerat 2025-05-05 

 

Vid protokollet 

 

 

Emelie Nilsson 

Sekreterare 

 

 

 

Per Einarsson                                           Maria Wharton Stjärnskog 

Ordförande                                               2:e vice ordförande 
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Ärende 3. Åtgärdsplan för ekonomi i balans april 
 
Förslaget till åtgärdsplan innehåller ingen analys av vilka konsekvenser de föreslagna 
besparingarna kan förväntas få för vare sig patienter eller personal, vilket gör det svårt att ta 
ställning till dem. Utifrån den information som finns tillgänglig, och de kompletterande uppgifter 
som vi kunnat få från förvaltningen kan vi dock konstatera ett antal oroande omständigheter.  
 
Den del av åtgärdsplanen som gäller översyn av hjälpmedel uppges leda till en besparing om 25 
mkr. Bland annat nämns att egenavgifter och utbud inom hjälpmedelsområdet ska ses över samt 
att kostnadsansvaret flyttas från PHHN till andra vårdförvaltningar. Vi ser en stor risk att detta 
kommer drabba enskilda patienter negativt. Ett försämrat utbud kan leda till att patienter inte får 
de hjälpmedel som bäst svarar mot deras behov. Höjda avgifter försämrar tillgängligheten för 
patienterna. Att flytta kostnadsansvaret skulle kunna leda till att vissa förvaltningar inte skriver ut 
vissa hjälpmedel beroende på kostnad.  
 
Delen av åtgärdsplanen som rubriceras Fortsätta med omställningsarbetet, är svår att ta ställning 
till eftersom det är väldigt otydligt hur besparingarna är tänkta att uppnås och vilka konsekvenser 
det leder till för verksamheterna.  
 
Mot bakgrund av ovanstående resonemang föreslog vi att ärendet skulle återremitteras för att de 
åtgärder som föreslås i planen skulle specificeras ytterligare och kompletteras med 
konsekvensbeskrivningar för verksamhet, tillgänglighet, arbetsmiljö och vårdkvalitet, samt en 
plan för hur resten av nämndens prognosticerade underskott ska hanteras. Eftersom vårt 
återremissyrkande inte vann nämndens bifall reserverar vi oss mot beslutet.  
 
 
För Socialdemokraterna i psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden, 
 
 
 
Maria Wharton Stjärnskog, gruppledare (S) 
 



Psykiatri-, habiliterings och hjälpmedelsnämndens sammanträde 2025-04-23

Protokollsanteckning

Ärende 3. Åtgärdsplan för en ekonomi i balans

Liksom vid alla tidigare åtgärdsplaner konstaterar man i denna att finansieringen av 

verksamheten är otillräcklig. Detta innebär att styret, via sin regionbudget, anser att 

nämnden och förvaltningen beskriver ett onödigt resursbehov i storleksordningen 165 

miljoner. Det hade ju underlättat framtagandet av en åtgärdsplan om styret då också hade 

preciserat vilka resurser de anser är onödiga. Överhuvudtaget är behovet av en 

åtgärdsplan en direkt konsekvens av den regionbudget som styret drivit igenom och som 

Vänsterpartiet reserverat sig mot.

En viktigt faktor bakom underskotten är kostnaderna för rättspsykiatrin och det är rimligt, 

som styret framfört, att staten tar ett större ansvar för dessa. Platstillgången i 

rättspsykiatrin är dessutom bekymmersam och den löses inte genom en hemtagning av 

patienter från Kronoberg. Ytterligare platser i Skåne behövs. Det betyder att en besparing 

på 45 miljoner i samband med hemtagningen är bra, men långt ifrån någon lösning av 

situationen. Det är samtidigt viktigt att rättspsykiatrins underskott inte drabbar övrig 

verksamhet och i åtgärdsplanen finns ingenting som belyser detta.

Nämnden och förvaltningen har uppdrag som uttrycks lagar, förordningar och regionala 

styr- och måldokument. När man väljer att inte fullt ut finansiera befintlig verksamhet, har 

detta sannolikt effekter på verksamhetens förmågan att utföra sitt uppdrag och en 

åtgärdsplan som handlar om att anpassa verksamheten efter de finansiella 

begränsningarna, borde därför innehålla en tydlig analys av vilka konsekvenser 

anpassningen har på denna förmåga. Någon sådan analys finns inte i planen.

Vänsterpartiet stödde Socialdemokraternas yrkande om återremiss ”för att föreslagna 

åtgärder i planen ska specificeras ytterligare och kompletteras med konsekvens-



beskrivningar för verksamhet, tillgänglighet, arbetsmiljö och vårdkvalitet” och 

Vänsterpartiet väljer därför att avstå i omröstningen.

För Vänsterpartiet i Region Skåne

Hans Westerlund,
ledamot i Psykiatri-, habiliterings- och hjälpmedelsnämnden för Vänsterpartiet 
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PROTOKOLLSANTECKNING 
3. Åtgärdsplan för en ekonomi i balans april 
Ärendenummer: 2024-POL000140 

Centerpartiet väljer att inte delta i beslutet med hänvisning till eget budgetförslag i regionfullmäktige.  

 

För Centerpartiet i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden den 23 april 2025,  

Antoni Wegemo (C) 

PROTOKOLLSANTECKNING 
2025-04-23 

Sida 1 (1) 
 

 

Centerpartiet i Region Skåne 
 

 



 

 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
Protokollsanteckning 
 
Ärende 3. Åtgärdsplan för en ekonomi i balans 2025 

 
Miljöpartiet delar behovet av åtgärder för en hållbar ekonomi, men är oroade över att 

flera förslag riskerar att försämra vården för redan utsatta grupper. Särskilt allvarligt 

ser vi på besparingar som rör personalbemanning inom psykiatrin, där vårdbehovet 

ökar, samt förändringar inom hjälpmedelsområdet som kan påverka brukarnas 

tillgång och try 

gghet. 
 
Vi efterlyser en tydligare konsekvensanalys av åtgärderna och betonar vikten av att 

ekonomisk effektivisering inte sker på bekostnad av kvalitet, tillgänglighet och jämlik 

vård. Vi förutsätter att arbetet sker i nära dialog med profession, brukare och fackliga 

parter samt att uppföljning sker löpande i nämnden. 

 

 

____________________ 

 

Yanira Difonis 

Ersättande ledamot i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 

Miljöpartiet de gröna 
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Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
Ärende 5. Åtgärder för att nå vårdgarantin 
 
Tillgängligheten i den skånska sjukvården har bara förbättrats marginellt sedan pandemin och 
ligger kvar på historiskt låga nivåer, långt under rikssnittet. Detta beror sannolikt på att styret 
underfinansierar sjukvården och återkommande driver igenom stora besparingspaket. Denna 
underfinansiering fortsätter 2025. Exempelvis ska över en miljard kronor sparas in på 
vårdpersonal i Region Skåne.   
 
Hälso- och sjukvårdsnämnden har med anledningen av de omfattande vårdköerna, beslutat att 
tillskriva sjukhusstyrelserna och övriga sjukvårdsnämnder och begära in en redogörelse över 
aktuella åtgärder som vidtas för att nå vårdgarantin. Att HSN tillskriver sjukvårdsnämnderna på 
detta sätt är ovanligt och visar allvaret i den bristande tillgängligheten.  
 
Problemet är att HSN begränsar sig till redan planerade och vidtagna åtgärder inom beslutad 
budgetram. Om Region Skåne ska nå vårdgarantin räcker inte detta. De ekonomiska ramarna är 
för PHHN:s del redan överskridna vilket försvårar tillräckliga åtgärder. Därför yrkade vi 
socialdemokrater att ärendet skulle återremitteras för att kompletteras med möjliga åtgärder, som 
även ligger utanför budgetramarna och att dessa skulle kostnadsberäknas. Det skulle ge en mer 
rättvisande bild av vad som går att göra för att nå vårdgarantin och vad det skulle kosta. Det är 
inte rimligt att utgå från att den skånska sjukvården ska kunna skala upp vårdkapaciteten utan att 
det medför några kostnader. Då vårt yrkande inte vann gehör valde vi att reservera oss mot 
beslutet.   
 
För Socialdemokraterna i psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden: 
 
 
 
Maria Wharton Stjärnskog, gruppledare (S) 
 



Psykiatri-, habiliterings och hjälpmedelsnämndens sammanträde 2025-04-23

Protokollsanteckning

Ärende 5. Åtgärder för att nå vårdgarantin

Välfungerande schemaläggning och bokningssystem är självklart viktiga för att de 

befintliga resurserna ska kunna användas på ett optimalt sätt, samtidigt implicerar 

handlingsplanen att detta är den primära orsaken till svårigheterna att uppnå vårdgarantin 

och övriga insatser hamnar därmed under ”övrigt”. Det framkommer inget tydligt underlag 

för denna bedömning, förutom att det under i vecka i februari fanns många obokade tider i 

tidboken. Det är inte orimligt att det finna många olika faktorer som påverkar möjligheten 

att uppfylla vårdgarantin, inklusive tillgången till personal. Vänsterpartiet stödde därför 

Socialdemokraternas yrkande om återremiss för komplettering och när detta yrkande inte 

fick gehör, väljer Vänsterpartiet att avstå i omröstningen.

För Vänsterpartiet i Region Skåne

Hans Westerlund,
ledamot i Psykiatri-, habiliterings- och hjälpmedelsnämnden för Vänsterpartiet 
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PROTOKOLLSANTECKNING 
5. Åtgärder för att nå vårdgarantin PHHN  
Ärendenummer: 2025-POL000092 

Centerpartiet väljer att inte delta i beslutet. Vi ser positivt på att styret vidtar åtgärder för att korta köerna 
inom psykiatrin, särskilt inom barn- och ungdomspsykiatrin. Samtidigt vill vi understryka att Centerpartiet 
inte är en del av det styrande samarbetet och att vår budget hade möjliggjort ännu större satsningar inom 
området. I vår budget satsar vi mer på psykiatrin, vilket hade gett bättre förutsättningar att uppfylla 
vårdgarantin. Det är orimligt att endast 31 procent av barn och unga får en utredning i tid inom BUP i Skåne. 
Situationen kräver mer än justeringar, den kräver en konsekvent- och långsiktig prioritering av psykisk hälsa.  

 

För Centerpartiet i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden den 23 april 2025,  

Antoni Wegemo (C) 

PROTOKOLLSANTECKNING 
2025-04-23 

Sida 1 (1) 
 

 

Centerpartiet i Region Skåne 
 

 



 

 

Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
Protokollsanteckning 
 
Ärende 5. Åtgärder för att nå vårdgarantin  

Miljöpartiet ser allvarligt på att de uppsatta målen i Handlingsplan Psykiatri, 

habilitering och hjälpmedel ännu inte har uppnåtts, trots att dessa ska vara 

genomförda inom innevarande planeringsperiod. Det är särskilt bekymmersamt att 

målet om att hälften av medarbetarnas tid ska vara patientnära inte har uppnåtts och 

att tillgängligheten via 1177 fortfarande är otillräcklig. Detta är inte bara ett 

organisatoriskt misslyckande, utan ett konkret hinder för patienters tillgång till vård 

i tid. 

Vi välkomnar ambitionen om faktabaserad kapacitets- och produktionsplanering, 

men konstaterar att det finns ett gap mellan beslut och faktiskt genomförande. 

Upprepade hänvisningar till framtida revideringar, nätverksmöten och stödmaterial 

vittnar om en organisation som är reaktiv snarare än proaktiv, trots det skarpa läget 

inom psykiatrin. 

Att riskanalysen för digitala tjänster pausats på grund av bristande information om 

SDV:s funktionalitet visar också på ett bristande helhetsansvar i förändringsledning. 

Patienter och personal har rätt till stabilitet, tydlighet och fungerande digitala 

lösningar – inte uppskjutna löften. 

Vi vill understryka att standardisering av arbetssätt inte får bli ett självändamål. I 

stället måste målet vara att stärka vårdens verkliga kapacitet och tillgänglighet. 

Förvaltningens fokus måste förskjutas från struktur till faktisk leverans. Resurser 

och insatser måste riktas mot att säkra att vårdgarantin uppfylls, inte bara i teorin 

utan i varje patientmöte. 

Vi kräver att nämnden snarast återkommer med en uppdaterad redovisning av vilka 

konkreta åtgärder som vidtas för att åtgärda bristerna, med tydlig tidsplan och 

ansvarsfördelning – samt att det parallellt sker en genomlysning av varför 

implementeringen inte lyckats hittills.  

____________________ 

 

Yanira Difonis 

Ersättande ledamot i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 

Miljöpartiet de gröna 
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Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
 
Ärende 6. Fördjupad utredning inom hjälpmedelsområdet 
 
Vi socialdemokrater motsätter oss inte en utredning inom hjälpmedelsområdet. Däremot ser vi 
att det finns risker med ytterligare besparingar på området. Bland annat nämns att utredningen 
ska titta närmre på egenavgifter, budgetansvar och bidrag. Vi ser en stor risk att detta kommer 
drabba enskilda patienter negativt. Att flytta kostnadsansvaret skulle kunna leda till sämre utbud, 
om vissa förvaltningar väljer att inte skriva ut särskilda hjälpmedel beroende på kostnad. Ett 
försämrat utbud kan leda till att patienter inte får de hjälpmedel som bäst svarar mot deras behov. 
Höjda avgifter försämrar tillgängligheten för patienterna. Därför yrkade vi att utredningen skulle 
innehålla risk- och konsekvensbeskrivningar för hjälpmedelsutbud, tillgänglighet och kostnader 
för patienter. Eftersom vårt yrkande inte vann bifall reserverar vi oss mot beslutet.   
 
 
För Socialdemokraterna i psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden: 
 
 
Maria Wharton Stjärnskog, gruppledare (S) 
 



Psykiatri-, habiliterings och hjälpmedelsnämndens sammanträde 2025-04-23

Reservation

Ärende 6. Fördjupad utredning inom hjälpmedelsområdet

I åtskilliga dokument och underlag framhävs att, inom såväl nämndens som inom 

regionens övriga vårdområden, är en patient/personcentrerad vård ett central mål. I detta 

sammanhang borde det därför vara självklart att ett fördjupat uppdrag att utreda avgifter 

med mera inom hjälpmedelsområdet också har ett uttryckligt patientperspektiv. Vi befinner 

oss i en situation av konstanta besparingskrav där risken är överhängande att kravet på en 

budget i balans övertrumfar allt annat så att patienten kommer i andra eller tredje hand.

Vänsterpartiet stödjer därför Socialdemokraternas yrkande om komplettering av 

utredningsuppdraget med ett uttryckligt krav på konsekvensbeskrivningar för patienterna. 

Eftersom detta inte van gehör, reserverar vi oss mot beslutet.

För Vänsterpartiet i Region Skåne

Hans Westerlund,
ledamot i Psykiatri-, habiliterings- och hjälpmedelsnämnden för Vänsterpartiet 
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Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
 
Ärende 7. Avveckling av Skånes taltidning 
 
Vi socialdemokrater motsätter oss beslutet att avveckla Skånes taltidning. Vi yrkade att ärendet 
skulle återremitteras för att kompletteras med en utförlig beskrivning av de problem med 
arbetsmiljö, lokaler och IT-system som nämns i beslutsunderlaget samt förslag på möjliga 
åtgärder för att lösa dem. När vårt återremissyrkande föll yrkade vi att förvaltningschefen skulle 
uppdras att säkerställa att Skånes Taltidnings verksamhet bibehålls i minst nuvarande omfattning 
samt undersöka de uppkomna problemen med arbetsmiljö, lokaler och IT-system och vidta 
nödvändiga åtgärder för att lösa dem. Vårt yrkande vann inte bifall. I stället valde styret att 
avveckla Skånes taltidning.  
 
Skånes taltidning är en mångfaldigt prisbelönt tidskrift vars innehåll vänder sig till de med nedsatt 
syn. Tidningen har cirka 900 prenumeranter och ges ut veckovis, både som digital utgåva och på 
CD-skivor som levereras hem till prenumeranter. Skånes taltidning är en självständig enhet inom 
Region Skåne under förvaltning Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedel och i budgeten för 2025 
är 3050 000 kr avsatta.  
 
Skånes taltidning bevakar samhällsområden ur ett synskadeperspektiv. Ämnena kan till exempel 
vara färdtjänst, kollektivtrafik, ögonsjukvård, tillgänglighet, funktionshinderpolitik, synforskning, 
hjälpmedel, medicinska och tekniska landvinningar, syntolkning, ledarhundsverksamhet, 
parasport och kultur. Alltid ur den synskadade medborgarens perspektiv och med ny 
information, som ofta helt saknas eller inte är lätt tillgängligt på andra håll. 
 
Skälen som anges för avveckling är att tidningen inom kort kommer stå utan lokaler, 
pensionsavgångar på tidningen och att de digitala system som används inte följer Region Skånes 
riktlinjer. Vi socialdemokrater menar att detta inte är skäl att lägga ned en uppskattad och 
välfungerande verksamhet. Det är problem som går att lösa - om man vill ha kvar tidningen.  
 
Avvecklingsbeslutet bygger också på missuppfattningar om att staten kan komma att ta över 
ansvaret för att producera taltidningar. Det stämmer inte. De nya lagförslag som presenterats i 
promemorian ”En moderniserad taltidningsverksamhet” (Ds 2024:22) innebär att staten tar ett 
större ansvar för distribution av taltidningar, och att en prenumeration på en taltidning ger rätt till 
daisyspelare, inklusive teknisk support, från Myndigheten för tillgängliga medier (MTM). Det 
skulle vara ett lyft för taltidningen och dess prenumeranter vad gäller tillgänglighet och 
digitalisering, men det kräver att det finns en tidning att distribuera. 
 
Den tid vi lever i präglas av stor osäkerhet. För synskadade är behovet av information stort – och 
annorlunda än seendes. Under pandemin återgav Skånes taltidning löpande information om 
pandemiläget och intervjuade kontinuerligt synskadade om hur de klarade isoleringen och fixade 
vardagen. Nu är det i stället risken för kris och krig som står i fokus. Att i denna tid göra sig av 
med en oberoende, pålitlig informationskälla som når ut till Skånes synskadade är ofattbart. Hur 
ska de synskadade som lever i ett digitalt utanförskap nås av viktig information i händelse av kris 
eller krig? Kommer det finnas information som tar hänsyn till deras särskilda situation?  
 



Reservation           
Socialdemokraterna i Region Skåne  

 
 

En avveckling av Skånes taltidning kommer att leda till ökad isolering och minskad eller helt 
förlorad tillgång till viktig samhällsinformation för synskadade i Skåne. Den ekonomiska 
besparingen av en nedläggning står inte i proportion till den faktiska nyttan som Skånes 
Taltidning gör för synskadade boende i Skåne.  
 
För en seende person finns det oändligt med information, bara ett knapptryck bort. Så är det inte 
för personer med en synnedsättning. En nedläggning innebär att synskadade medborgare i Skåne 
förlorar en oberoende röst som lyfter, belyser och ifrågasätter brister och möjligheter för 
synskadade i regionen. 
 
 
För Socialdemokraterna i psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden: 
 
 
Maria Wharton Stjärnskog, gruppledare (S) 
 



Psykiatri-, habiliterings och hjälpmedelsnämndens sammanträde 2025-04-23

Reservation

Ärende 7. Avveckling av Skånes taltidning

Skånes taltidning producerar ett innehåll som är unikt anpassat för synskadade i Skåne. 

Det är ett innehåll som inte är tillgängligt via allmän media eller från andra aktörer. I sitt 

beslutsförslag hänvisar dessutom styret bland annat till betänkandet Ds 2024:22 ”En 

moderniserad taltidningsverksamhet” som ett argument för nedläggning. Det finns dock 

inget i det betänkandet som skulle kunna motivera något sådant. Tvärtom handlar 

betänkandet om att utveckla taltidningsverksamheten och att Myndigheten för tillgängliga 

medier (MTM) ska kunna ge ett mer omfattande tekniskt stöd till taltidningar, bland annat 

när det gäller distribution. Man föreslår, i stället, uttryckligen att 

”En region- eller kommuntaltidning ska, efter ansökan av den som ger ut 

taltidningen, göras tillgänglig i taltidningstjänsten.

Med regiontaltidning ska avses en taltidning med nyheter och 

samhällsinformation som ges ut av en region och som främst riktar sig till 

personer med syn- eller annan läsnedsättning.”

Det är alltså inte så MTM kommer att ta över ansvaret för det redaktionella innehållet – det 

åligger fortfarande regionen att producera det.

Man skriver också i betänkandet:

”Att enbart ta del av kris och samhällsinformationen ska dock enligt myndigheten 

inte vara skäl nog att beviljas mottagarutrustning och internetuppkoppling, utan det 

förutsätter att läsaren har tillgång till taltidningstjänsten av någon annan anledning.”

Att lägga ned Skånes taltidning innebär därför inte bara att man tar bort tillgången till 

regional information anpassad för synskadade i Skåne, man riskerar också att begränsa 

gruppens tillgång till kris och samhällsinformation.



Vänsterpartiet stödde därför Socialdemokraternas yrkande om att man skulle lösa de 

organisatoriska problem som nämns i beslutsförslaget så att verksamheten skulle kunna 

fortgå.

Detta vann inte gehör och Vänsterpartiet reserverar sig därför till förmån för 

Socialdemokraternas yrkande.

För Vänsterpartiet i Region Skåne

Hans Westerlund,
ledamot i Psykiatri-, habiliterings- och hjälpmedelsnämnden för Vänsterpartiet 
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Protokollsanteckning 
 
Ärende 7. Avveckling av Skånes Taltidning 

 
Miljöpartiet tar starkt avstånd om nedläggningen av Skånes Taltidning. Taltidningen 

fyller en demokratisk och socialt viktig funktion för personer med synnedsättning – 

en grupp som ofta osynliggörs i samhällsdebatten och i medieutbudet. 

Vi motsätter oss uppfattningen att tekniska lösningar eller kommersiella alternativ 

kan ersätta det redaktionella arbete som Skånes Taltidning bedriver. Den journalistik 

som tidningen producerar är unik och riktar sig direkt till synskadade och blinda, 

med perspektiv som sällan – om någonsin – speglas i övriga medier. Att likställa 

detta med att lyssna på vanliga dagstidningar genom appar eller uppläsningstjänster 

är att förminska behovet av inkluderande journalistik. 

Vittnesmål från prenumeranter visar tydligt att taltidningen inte bara är en 

informationskanal, utan en länk till samhället och ett sätt att bevara delaktighet i det 

demokratiska samtalet. 

En nedläggning är ett allvarligt svek mot Region Skånes ansvar att värna mänskliga 

rättigheter, jämlikhet och tillgänglighet. Det strider mot de värderingar vi i 

Miljöpartiet står för – ett samhälle för alla, där ingen lämnas utanför. 

Vi reserverar oss därför mot beslutet om nedläggningen av Skånes Taltidning. 

 

 

____________________ 

 

Yanira Difonis 

Ersättande ledamot i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 

Miljöpartiet de gröna 

 

 

 



 

 
Protokollsanteckning: 
Avveckling av Skånes taltidning  

PHH 2025-04-23, Dagordning punkt 7: 
Kristianstad 2025-04-23 

På ovanstående dag ordningspunkt önskar jag lägga följande protokollsanteckning: 

Stora förändringar i stöd till personer med olika funktionsnedsättningar är alltid en 
påfrestning. Både för de som nyttjar dessa hjälpmedel, så väl som för de personer som arbetar 
med att tillhandahålla dessa hjälpmedel. Det är viktigt att dessa förändringar genomförs med 
stor varsamhet. Det är därför viktigt att förändringsprocessen är sådan att både brukare och 
arbetstagare hinner med i förändringen och att förändringsarbetet värnar både brukare och 
arbetstagare. 

Förändringar är dock alltid nödvändiga och arbetssätt och metoder för leverans till brukarna 
måste utvecklas, för att alltid vara i fas med den teknik som finns tillgänglig. Inte minst på 
grund av att gammal teknik så småningom går ur tiden och kan bli omöjlig för att tillgodose 
behoven.  

Därför är det min uppfattning att den förändring som blir resultatet av detta beslut, måste 
inbegripa både aktiviteter för att hjälpa brukare att tillgodogöra sig det som Skånes taltidning 
erbjudit på annat sätt, men också, att fortsatt anställning för medarbetare, med synskadade och 
eller med funktionsnedsättningar som arbetat med taltidningen säkerställs enligt gällande 
regler för möjlighet till omplacering. 

I övrigt anser jag att utveckling av nuvarande metoder är  tråkiga men nödvändiga. 

 

 

 

Charlotte Hedendahl        
Liberalerna i Region Skåne 
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Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden 2025-04-23 

 
 
Ärende 12. Initiativärende Lägg inte ned Skånes taltidning 
 
Skånes taltidning är en mångfaldigt prisbelönt tidskrift vars innehåll vänder sig till de med nedsatt 
syn. Tidningen har cirka 900 prenumeranter och ges ut veckovis, både som digital utgåva och på 
CD-skivor som levereras hem till prenumeranter. Skånes taltidning bevakar samhällsområden ur 
den synskadade medborgarens perspektiv och med ny information, som ofta helt saknas eller inte 
är lätt tillgängligt på andra håll. Skånes taltidning är en självständig enhet inom Region Skåne 
under förvaltning Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedel och i budgeten för 2025 är 3050 000 kr 
avsatta.  
 
Inför nämndssammanträdet med PHHN den 23 april kom signaler om att styret planerade att 
lägga ned Skånes taltidning. Med anledning av det lämnade vi socialdemokrater in ett 
initiativärende tillsammans med Vänsterpartiet om att behålla taltidningen, att undersöka 
uppkomna problem samt vidta åtgärder för att lösa dem. Innan vårt initiativärende hann 
behandlas beslutade nämnden att avveckla taltidningen.  
 
Skälen som anges för avveckling är att tidningen inom kort kommer stå utan lokaler, 
pensionsavgångar på tidningen och att de digitala system som används inte följer Region Skånes 
riktlinjer. Vi socialdemokrater menar att detta inte är skäl att lägga ned en uppskattad och 
välfungerande verksamhet. Det är problem som går att lösa - om man vill ha kvar tidningen.  
 
Avvecklingsbeslutet bygger också på missuppfattningar om att staten kan komma att ta över 
ansvaret för att producera taltidningar. Det stämmer inte. De nya lagförslag som presenterats i 
promemorian ”En moderniserad taltidningsverksamhet” (Ds 2024:22) innebär att staten tar ett 
större ansvar för distribution av taltidningar, och att en prenumeration på en taltidning ger rätt till 
daisyspelare, inklusive teknisk support, från Myndigheten för tillgängliga medier (MTM). Det 
skulle vara ett lyft för taltidningen och dess prenumeranter vad gäller tillgänglighet och 
digitalisering, men det kräver att det finns en tidning att distribuera. 
 
Den tid vi lever i präglas av stor osäkerhet. För synskadade är behovet av information stort – och 
annorlunda än seendes. Under pandemin återgav Skånes taltidning löpande information om 
pandemiläget och intervjuade kontinuerligt synskadade om hur de klarade isoleringen och fixade 
vardagen. Nu är det i stället risken för kris och krig som står i fokus. Att i denna tid göra sig av 
med en oberoende, pålitlig informationskälla som når ut till Skånes synskadade är ofattbart. Hur 
ska de synskadade som lever i ett digitalt utanförskap nås av viktig information i händelse av kris 
eller krig? Kommer det finnas information som tar hänsyn till deras särskilda situation?  
 
En avveckling av Skånes taltidning kommer att leda till ökad isolering och minskad eller helt 
förlorad tillgång till viktig samhällsinformation för synskadade i Skåne. Den ekonomiska 
besparingen av en nedläggning står inte i proportion till den faktiska nyttan som Skånes 
Taltidning gör för synskadade boende i Skåne.  
 
För en seende person finns det oändligt med information, bara ett knapptryck bort. Så är det inte 
för personer med en synnedsättning. En nedläggning innebär att synskadade medborgare i Skåne 
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förlorar en oberoende röst som lyfter, belyser och ifrågasätter brister och möjligheter för 
synskadade i regionen. 
 
 
För Socialdemokraterna i psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden: 
 
 
Maria Wharton Stjärnskog, gruppledare (S) 
 



Psykiatri-, habiliterings och hjälpmedelsnämndens sammanträde 2025-04-23

Protokollsanteckning

Ärende 12. Initiativärende Lägg inte ned Skånes taltidning

Initiativärendet borde behandlats i samband med ärende 7. Eftersom frågan i praktiken 

hanterats under ärenden 7, så nöjer jag mig därför med denna protokollsanteckning.

För Vänsterpartiet i Region Skåne

Hans Westerlund,
ledamot i Psykiatri-, habiliterings- och hjälpmedelsnämnden för Vänsterpartiet 
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PROTOKOLLSANTECKNING 
12. Initiativärende - Lägg inte ned Skånes taltidning 
Ärendenummer: 2025-POL000172 

Centerpartiet hänvisar till egen reservation under ärende 7 på sammanträde för PHHN den 23 april 2025 
enligt nedan: 
 
”Centerpartiet väljer att reservera sig till förmån för Socialdemokraternas (S) yrkande om återremiss. Att 
avveckla Skånes taltidning är ett djupt oroväckande förslag som direkt slår mot en redan utsatt grupp. För 
cirka 900 skåningar med synnedsättning är taltidningen inte bara en informationskälla, utan också en 
förutsättning för delaktighet, trygghet och jämlik tillgång till samhällsinformation.  

De organisatoriska utmaningar som lyfts i motiveringen för avvecklingen är inte skäl nog att lägga ned en 
verksamhet med ett tydligt samhällsvärde. Det är i stället politikens ansvar att lösa problemen, inte att ge 
upp inför dem. Att det dessutom redan finns förslag på lösningar, visat att styrets vilja snarare än möjlighet 
är bristande.  

Centerpartiet anser att Region Skåne ska ta sitt ansvar för synskadades rätt till samhällsinformation. Vi står 
upp för alla skåningars rätt till ett delaktigt och självständigt liv. Centerpartiet vill därför utveckla, inte 
avveckla, Skånes taltidning. ” 

 

För Centerpartiet i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden den 23 april 2025,  

Antoni Wegemo (C) 

PROTOKOLLSANTECKNING 
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RESERVATION 
7. Avveckling av Skånes taltidning  
Ärendenummer 2025-POL000151-001 

Centerpartiet väljer att reservera sig till förmån för Socialdemokraternas (S) yrkande om återremiss. Att 
avveckla Skånes taltidning är ett djupt oroväckande förslag som direkt slår mot en redan utsatt grupp. För 
cirka 900 skåningar med synnedsättning är taltidningen inte bara en informationskälla, utan också en 
förutsättning för delaktighet, trygghet och jämlik tillgång till samhällsinformation.  

De organisatoriska utmaningar som lyfts i motiveringen för avvecklingen är inte skäl nog att lägga ned en 
verksamhet med ett tydligt samhällsvärde. Det är i stället politikens ansvar att lösa problemen, inte att ge 
upp inför dem. Att det dessutom redan finns förslag på lösningar, visat att styrets vilja snarare än möjlighet 
är bristande.  

Centerpartiet anser att Region Skåne ska ta sitt ansvar för synskadades rätt till samhällsinformation. Vi står 
upp för alla skåningars rätt till ett delaktigt och självständigt liv. Centerpartiet vill därför utveckla, inte 
avveckla, Skånes taltidning. 

 

För Centerpartiet i Psykiatri-, habilitering- och hjälpmedelsnämnden den 23 april 2025, 

Antoni Wegemo (C) 

RESERVATION 
2025-04-23 

Sida 1 (1) 
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